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Terven felül 

Folytatódik a vasutak 
villamosítása 

Energiaracionalizálási hi-
telből terven felül villamo-
sít ják a Cegléd—Kiskunfél-
egyháza—Kiskunhalas közöt-
ti 104 kilométer hosszú vas-
útvonalat. A munka várha-
tóan még az idén kezdődik, 
• 1980 végére be is fejező-
dik. 

Oroszváry László, a MÁV 
vezérigazgató-helyettese az 
MTI munkatársának elmon-
dotta hogy a terven felüli 
munka egyben a vasútvilla-
mosítás ú jabb prog-amjának 
a kezdetét is jelenti. 

A vontatás nagyobb ará-
nyú korszerűsítése a dízele-
sítéssel kezdődött, ehhez 
1971-ben KGST-hitelt is 
igénybe vettek és segítségé-
vel 1974 helyett 1972-re 
végrehajtották a dízelesítési 
programot. A dízelesítéssel 
együtt a koncepciónak meg-
felelően villamosították a 

Budapest—Ceg'.éd—Szolnok 
—Karcag—Debrecen—Nyír-

egyháza vasútvonalat, majd 
a budapest—szobi vonalat, 
amelyhez ugyancsak vettek 
fel KGST-hitelt. A közleke-
déspolitikai koncepció a Bu-

dapest—Nagykáta—Szolnok 
—Szajol—Mezőtúr—Lökös-

' háza és a romániai Curtici 
közötti vonal villamosításá-
val befejezettnek tekintette 
a programot, amely össze-
sen 1150 kilométeres vasút-
hálózaton teremtette meg a 
villamos vontatás feltételeit. 

Az olajárak ismeretes vi-
lágpiaci növekedése a köz-
lekedés vezetőit a vontatás 
gazdaságosságának felülvizs-
gálatára késztette. A Dízel-
és a villamos vontatás ener-
gia költsége ugvanis koráb-
ban megközelítően azonos 
volt, 1974-től viszont a Dí-
zel-vontatásé körülbelül há-
romszorosára emelkedett. 
Ezért döntöttek a villamosí-
tás folytatásáról Így került 

a vasút ötödik ötéves tervé-
be legnagyobb beruházás-
ként a Budapest—Kelebia 
vonal, s most terven felül 
a másik fő vonalhoz, a Bu-
dapest—Cegléd—Záhonj hoz 

kapcsolódó kiskunhalas— 
ceglédi vonal viilamosí ása. 
Az elmúlt két évben egyéb-
ként is élre tört a villamos 
vontatás, megelőzve a Dízelt, 
részaránya már 48 százalék. 
A vonatok 44 százalékát Dí-
zel-, 8 százalékát pedig még 
gőzmozdonnyal továbbítják. 

A nemzetközi kötelezettsé-
gekből eredő tranzitfelada-
tok teljesítése érdekében 
1980 után is folytatják a 
vasúthálózat villamosítását. 
Az anyagi lehetőségektől 
függően nagyobb ütemben, 
még összesen 1000—1200 ki-
lométer vonalat tesznek al-
kalmassá a legkorszerűbb 
vontatásra. 

Ennek megfelelően sor 
kerül többek között a Bu-

dapest—Pécs közötti vonal 
villamosítására. „Érvényét 
veszíti" majd a „ . . . Megy a 
gőzös Kanizsára . . . " kezdetű 
dal is: Budapesttől a Bala-
ton déli par t ján Nagykani-
zsáig, Murakeresztúrig 
ugyancsak megépítik a vil-
lamoshálózatot. 

Mindezek eredményeként 
erőteljesen növekszik a t. an-
zitforgalomban a villamos 
vontatás lehetősége, annál is 
inkább, mert a csehszlovák, 
a jugoszláv és a román vas-
út villamosítási rendszere a 
mienkkel azonos. Csehszlo-
vák területre jelenleg is há-
rom állomáson — Szobon, 
Rajkán és Komáromban — 
van villamoskapcsolat. A to-
vábbi fejlesztéssel Csehszlo-
vákiába újabb három ha-
tárátkelőhelyen, Jugoszláviá-
ba ugyancsak három, míg 
Romániába még egy újabb 
állomáson lesz lehetőség a 
villamos átmenetre. (MTI) 

lijabb tennivalók 
a nehéziparban 

Gyorsult a termékváltás, a 
gyártmányszerkezet fejlesz-
tésének üteme az ágazatban 
— állapította meg a nehéz-
ipari vállalatok vezetőinek 
aktivaértekezletén pénteken a 
NIM-ben Simon Pál nehéz-
ipari miniszter. 1975-től 1977 
végéig a megszüntetett gaz-
daságtalan termelés értéké-
nek háromszorosát pótolták 
az új cikkek gyártásiával. A 
versenyképes gyártási ágak 
termelésének aránya azonban 
még mindig nem kielégítő, 

mindössze egyhatoda az 
1975. évi termelési értéknek. 
Ezért is fontos, hogy dina-
mikusabbá váljék, gyorsuljon 
a szelektív fejlesztés. 

Az aktívaértekezlet — ame-
lyen megjelent Havasi Fe-
renc, az MSZMP KB titkára 
is — áttekintette a termák-
szerkezet korszerűsítésében 
végzett munka eddigi ered-
ményeit, hiányosságait, s 
meghatározta az újabb ten-
nivalókat (MTI) 

Tisza-kufató ankét 
Szegeden 

Húsz esztendeje, 1957-ben 
alakult meg a Tisza-kutató 
munkacsoport, melynek te-
vékenysége a Magyar Tudo-
mányos Akadémia által jó-
váhagyott A Tisza és hul-
lámterének komplex kutatá-
sa, tekintettel a vízlépcsőkre 
és a természetvédelmi terü-
letekre című téma keretében 
folyik. A munkabizottság 
tagjai biológusok, földrajz-
tudósok, botanikusok húsz 
esztendeje kutat ják hazánk 
második legnagyobb folyó-
jának természeti viszonyait, 
állatvilágát, környezetének 
növényzetét, környezetvédel-
mi kérdéseit. A Tisza szabá-
lyozása óta nem volt akkora 
változás a folyó mentén, 
mint napjainkban, a vízlép-
csők és víztározók kialakí-
tása idején. A kutatási tevé-
kenységnek különös hang-
súlyt adnak a közelmúltban 
megerősített tudománypoliti-
kai irányelvek, amelyek ki-
emelt feladatnak jelölik meg 
a közvetlen gazdasági ered-
ményeket megalapozó termé-
szettudományi kutatásokat. 

A munkacsoport évente Ti-
sza-kutató ankétot szervez, 
melynek keretében egy év 
tudományos eredményeiről 
adnak számot, A IX. Tiszán 

kutató ankétot tegnap, pén-
teken reggel a Szegedi Aka-
démiai Bizottság székházában 
dr. Horváth Imre egyetemi 
tanár, a Tisza-kutató mun-
kacsoport elnöke nyitotta 
meg. A kétnapos program-
ban két témakörben — a ti-
szai vízlépcsők körzetében és 
természetvédelmi területeken 
végzett vizsgálatok; egyéb 
Tisza-szakaszokon végzett 
vizsgálatok — összesen 28 
előadás hangzik el. Elsőként 
dr. Marián Miklós egyetemi 
tanár, a munkabizottság tit-
kára adott tájékoztatót a Ti-
sza-kutatás 1977. évi eredmé-
nyeiről és ez évi feladatairól. 
Elmondta, hogy az eddigi 
gyakorlathoz híven az elmúlt 
évben is a Tisza egész hazai 
folyása mentén a munka-
csoport 43 kutatója végezte 
munkáját . Külön szólt a há-
rom súlyponti területen folyó 
tevékenységről. Így a kiskö-
rei Tisza—II. vízlápcső és 
tározó környákének, a Kört-
vélyes-szigetnek, valamint a 
Csongrádon tervezett Tisza 
III. vízlépcső körzetének vizs-
gálatáról. A Tisza-kutató 
munkabizottság határozatait 
és javaslatait el juttatta az 
illetékes szervekhez. 

Ebben az évben tovább 

folyik a megkezdett kutató-
munka, igyekeznek intenzí-
vebbé tenni a tevékenységet, 
elsősorban Csongrád térségé-
ben. Szeretnének néhány le-
zárható témakört nagyobb ta-
nulmányban összefoglalni. 
Várható a kutatás kiterjesz-
tése a Tisza felső és alsó sza-
kaszára, hiszen a munkacso-
port vezetői felvették a kap-
csolatokat az ungvári és az 
újvidéki egyetem tanszékei-
nek kutatóivaL 

Részt vett a tanácskozás 
munkájában Mikes Mihály, 
az újvidéki egyetem profesz-
szora is. 

A IX. Tisza-kutató ankét 
kétnapos előadássorozata ma, 
szombaton délután zá ru l 

Epül a TIFO 
Leninvárosban 

Lcn 'nvdrobcn énül a TIFO — a Tiszai Kőolajipari 
Vállalat kombinált üzeme, amc'ynek az lesz a feladata, 
hogy alapanyagot állítron e'ő a T.szai Vegyi Kombinát ole-
fingyárának, illetve i l lóolajat adjon a Tiszai Hőerőmű szá-
mára. A tervek szerint az ú j üzem 1979 második negyed-
évében kezdi meg a terme'éit . Évente hárommillió tonna 
kőolajat fog feldolgozni. A képen: Szerelik a hőcserélő 
blokk elosztóit. 

Készülődés a betakarításra 
Húszezer tonnával több terményre számítanak 

Az ú j kenyérnek való sor-
sáról tanácskoztak tegnap 
Szegeden megyéink legjelen-
tősebb gabonatermelő gaz-
daságainak vezetői, a gabo-
naipar képviselőivel. Lassan-
lassan szárba szökkennek a 
kalászosok, s így időszerűvé 
vált áttekinteni a szerződés-
kötések helyzetét, az átvé-
teli-tárolási lehetőségekel 

A Móra Ferenc Tsz szék-
házában megrendezett ta-
nácskozáson többek között 
részt vett Keresztúri István-
né, a megyei pártbizottság 
munkatársa, dr. Kovács La-
jos, a Gabonatröszt osztály-
vezetője, Gyuris Szilveszter, a 
megyei tanács osztályvezető-
helyettese. Prohászka Ottó, a 
megyei gabonaipari igazgató 
szólt megnyitójában a búza-
termesztés népgazdasági je-
lentőségéről hogy a múlt évi 
termésből is 61 ezer 700 ton-
na került exportra vidé-
künkrőL A kukorica mellett 
a kenyérgabonának van az 
egyik legbiztosabb helye a 
világpiacon, s ezért kell 
máris megtenni a szükséges 
intézkedéseket az ígérkező 
termés gyors, veszteségmen-
tes betakarításáért, s a meg-

Jubileumi ülésszak 
A mezőgazdasági gépész-

szakemberképzés megszerve-
zésének 25. évfordulójáról 
pénteken tudományos ülés-
szakon emlékeztek meg a 
Debreceni Agrártudományi 
egyetem mezőtúri mezőgazda-
sági-gépészeti főiskolai ka-
rának Erdei Ferenc kollégiu-
mában. Az ülésen — ame-

lyen Rcmány Pál mezőgaz-
dasági és élelmezésügyi mi-
niszter és Andrikó Miklós, 
az MSZMP megyei bizottsá-
gának első titkára is részt 
vett — Patkós István, a fő-
iskola igazgatója méltatta az 
intézmény negyedszázados 
munkáját . 

termett gabona megnyugtató 
elhelyezésééri 

Kálmán József kereskedel-
mi igazgatóhelyettes is ki-
emelten beszélt a szerződé-
ses termelés jelentőségéről, a 
tényleges terméshez igazodó 
megállapodásokról. Tavaly 
ugyanis 148 ezer tonna ga-
bonára kötöttek szerződést a 
gazdaságok, de 197 ezer ton-
na terményt adtak át. Ez 
önmagában dicséretes ered-
mény, csak az volt a baj, 
hogy szinte a betakarítás 
napjaiban kellett gondoskod-
ni nem kevesebb, mint há-
romezer vagon búza elhelye-
zéséről. Pedig az aratás előt-
ti hónapban szinte mázsára 
meg tudják becsülni a gaz-
daságok a hozamot, s a dön-
tés is megszületik az érté-
kesítendő mennyiséggel kap-
csolatban, csak a közvetlen 
szerződéskötés halad nehe-
zen. Végeredményben a köz-
ponti készletgazdálkodást, az 
exportmegállapodások alá-
írását is befolyásolják a ké-
sedelmes üzemi szerződés-
kötések. 

Az idén 235 ezer tonna 
szemes termény átvételét, tá-
rolását, majd forgalmazását 
irányozta elő a Csongrád 
megyei Gabonaforgalmi és 
Malomipari Vállalat Ebből 
150 ezer tonna az étkezési, 
48 ezer a takarmánybúza, 
2 ezer a rozs, és 700 tonna 
az árpa. A fennmaradó 
mennyiség többsége kukori-
ca, s összességében 20 ezer 
tonnával ír elő nagyobb for-
galmat az idei program a 
tavalyi eredménynél 

Szerződéses megállapodás 
született már az étkezési 
búza 98, és a takarmánybúza 
78 százalékára. A gabonaipar 

olyan ajánlatot tett a ta-' 
nácskozáson a gazdaságok 
vezetőinek, hogy a közeljö-
vőben, a termésbecslések 
után. ismét tűzzék napirend-
re a szerződésikötést. A ter-
ven felüli termésre is kössék 
meg. az értékesítési megálla-
podást De számit a gazda-
ságok segítőkészségére a ga-
bonaipar, a búza átmeneti 
elhelyezésénél is. összesen 3 
ezer vagon termény üzemi 
bértárolására lesz szükség, 
mivel a vállalatnak kevés a 
raktártere. Mindeddig csak 
1200 vagon búza tárolására 
vállalkozott egynéhány gaz-
daság, pedig biztosabb fede-
let jelentene a kenyérnek 
valónak az állandó gabona-
raktár, a szabadtári elhelye-
zésnél. 

A gyors betakarítás egyik 
üzemi feltételeként szóba ke-
rült a szérűmunkák gépesí-
tésének fokozása, hogy le-
gyen elegendő szállítószalag, 
felhordó berendezés a gabo-
na mozgatásához. A vállalat 
ugyanis napi 1200 vagon fo-
gadására készült fel, de ta-
valy csak két nap során é r -
kezett be ezer vagonnyi 
mennyiség a telepekre. Az 
eddigiektől jóval rövidebb 
idő alatt lezárulhatna a ga-
bonaátvétel, ha folyamato-
sabban érkezne a búza a 33 
gabonaipari telephelyre. 

A kilátások szerint szük-
ség lesz éjjel-nappali, hét-
köznap-ünnepnapi gabona-
felvásárlás megszervezésére, 
mert a szárítókkal rendelke-
ző gazdaságok — amint ezt 
tegnap bejelentették— éjsza-
ka is viszik majd a gabo-
nát, ami a szárító berende-
zésről lekerüli 


